
Jaarverslag 2022

Gemeenteraad en Griffie gemeente Den Haag



2
Voorwoord
Terugblik griffier op 2022:  
Een nieuwe raad,  
een nieuwe coalitie

Geachte lezer,

Hierbij bied ik u het jaarverslag 2022 aan van 
de gemeenteraad en de griffie van Den Haag. 

De gemeenteraad vertegenwoordigt de 
Haagse bevolking, bepaalt in hoofdlijnen het 
gemeentebeleid en controleert of het college 
van burgemeester en wethouders het beleid 
goed uitvoert. De gemeenteraad wordt hierbij 
ondersteund door de griffie.

2022 was in menig opzicht een enerverend 
jaar, met de gemeenteraadsverkiezingen op 
16 maart, maar 2022 was ook een jaar met 
een inktzwarte rand. Terwijl wij als griffie 
druk doende waren met de naderende 
gemeenteraadsverkiezingen brak in Oekraïne, 
pal aan de grens van onze Europese Unie, 
oorlog uit. 

Om meer Hagenaars op 16 maart naar 
de stembus te trekken hebben we vanuit 
de griffie de stemhulpen Stemwijzer en 
Kieskompas ingezet. Ook hebben alle 
jongeren, die voor het eerst mochten 
stemmen, een kaart van burgemeester Jan 

van Zanen ontvangen met een oproep om 
gebruik te maken van hun stemrecht.

21 partijen deden mee aan de verkiezingen. 
Op 30 maart werd de nieuwe raad 
geïnstalleerd met daarin 22 nieuwe 
gezichten. Meteen na hun installatie 
verzorgde de griffie samen met de 
ambtelijke organisatie een uitgebreid 
inwerkprogramma voor de kersverse leden, 
met aandacht voor de diverse facetten van 
het raadswerk en complexe dossiers. Over de 
voortgang van de onderhandelingen om te 
komen tot een nieuwe coalitie hebben enkele 
extra raadsvergaderingen plaatsgevonden. 
In september presenteerde een nieuwe 
coalitie haar programma voor de komende 
vier jaar: ‘Voor een stad die tegen een stootje 
kan. Haags coalitieakkoord 2022-2026’. 

De raad heeft op 21 april de leden van de 
enquêtecommissie Amare benoemd:  
Arjen Dubbelaar als voorzitter, Fatima Faïd 
als plaatsvervangend voorzitter, Isabel Bos, 
Andrew van Esch en Frans de Graaf als leden. 
In oktober is Frans de Graaf wegens zijn 
vertrek uit de raad opgevolgd door  
Rutger de Ridder. De commissie is voort-
varend aan de slag gegaan met het onder-
zoek. Naast dossieronderzoek zijn interviews 
gehouden en besloten verhoren, met 
personen die betrokken zijn geweest bij de 

totstandkoming van Amare en het Spui-
kwartier. De werkzaamheden worden in 2023 
voortgezet.

Gedurende de coalitieonderhandelingen 
ging het ‘gewone dagelijkse werk’ van 
de griffie door, met onder meer de 
ondersteuning van commissies en raad en 
de organisatie van werkbesprekingen en 
werkbezoeken. Of, met een pilot met het spel 
Democracity in september in de raadzaal. 
Hier deden leerlingen van verschillende 
basisscholen en van het Esloo-college aan 
mee. Zo maakten zij spelenderwijs kennis 
met ons lokaal bestuur. In ‘De stad vertelt’ in 
dit jaarverslag leest u er meer over. 

Mooi was ook dat we in november weer 
een ‘Raad in de Stad’ konden organiseren. 
Wegens corona moest dit in 2020 en 2021 
steeds worden uitgesteld. De nieuwe raad 
zocht bewoners van stadsdeel Loosduinen 
op en praatte met hen over thema’s die hen 
bezighouden. 

Wat betreft de uitvoering en organisatie 
van ons werk: net als in de rest van werkend 
Nederland, raakten thuiswerken en digitaal 
vergaderen in 2022 ook bij ons meer en 
meer op de achtergrond en kwamen we 
weer vaker naar kantoor. En, naarmate het 
jaar vorderde, verdween corona meer en 

meer naar de achtergrond. Zo eindigde een 
enerverend verkiezingsjaar, getekend door 
de oorlog in Oekraïne, met in ieder geval één 
geruststellende ontwikkeling. 

Wilt u meer weten over de gemeenteraad 
en de griffie? Actuele informatie vindt u op 
www.denhaag.nl/gemeenteraad.  
Hier kunt u ook de vergaderingen van de 
raad en commissies rechtstreeks volgen en 
achteraf terugzien. Of volg de gemeenteraad 
op social media: Facebook, Instagram en 
Twitter. Natuurlijk kunt u de griffie ook 
mailen of bellen: griffie@denhaag.nl  
of (070) 353 31 31. 

Ik wens u veel leesplezier!

Lilianne Blankwaard-Rombouts 

Griffier 
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De gemeenteraad in 
verkiezingsjaar 2022
Wie maakten deel uit van de Haagse gemeenteraad in 2022, voor de 
gemeenteraadsverkiezingen op 16 maart en erna? Welke activiteiten 
vonden plaats in het kader van de opkomstbevordering, om meer 
Hagenaars naar de stembus te trekken? Hoe zag het 
inwerkprogramma voor de nieuwe raadsleden eruit en hoe verliepen 
de onderhandelingen om te komen tot een nieuwe coalitie?

De gemeenteraad vóór 16 maart
Door afsplitsingen in januari, kwamen er twee nieuwe fracties bij in de 
gemeenteraad (van 14 naar 16 fracties). Raadsleden Janice Roopram en 
Hoijnck van Papendrecht van Hart van Den Haag/Groep de Mos splitsten zich 
af en gingen verder als Groep Roopram en Groep Hoijnck van Papendrecht. 

Opkomstbevordering
Om meer Hagenaars naar de stembus te trekken voor de gemeenteraads-
verkiezingen, werden in de aanloop naar deze verkiezingen de volgende 
activiteiten in gang gezet: 

• De stemhulpen Stemwijzer en Kieskompas zijn ingezet. Aan de hand van 
een aantal stellingen, wordt weergegeven in hoeverre iemands standpunt 
overeenkomt met die van een bepaalde partij. 

• Op de site denhaag.allekandidaten.nl. vonden inwoners nadere informatie 
over (kandidaat)raadsleden, zoals in welke wijk zij wonen, waar zij zich voor 
inzetten, of op welke social mediakanalen zij te vinden zijn.

• De griffie heeft twee peilingen laten uitvoeren. De uitkomsten hiervan 
werden telkens in een persconferentie bekend gemaakt.

• De postercampagne ‘Nie Klagûh, Stemmûh’ was in de hele stad (135 
city display borden) zichtbaar gedurende de laatste 2 weken voor de 
verkiezingen.

• Inzet van social mediakanalen gemeenteraad, de digitale muurkrant en ook 
de kanalen van de stadsdelen.

• Informatie over verkiezingen en debatten (overzicht waar, wanneer en door 
wie een debat wordt georganiseerd) werd verzameld en verspreid.

• Alle jongeren die voor de allereerste keer mochten stemmen kregen een 
kaart van burgemeester Jan van Zanen met de oproep om vooral gebruik te 
maken van hun stemrecht.

Foto: gemeenteraad Den Haag
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Gemeenteraadsverkiezingen 16 maart 
Aan de verkiezingen op 16 maart deden 21 partijen mee. Dertien 
daarvan kregen voldoende stemmen voor een of meerdere zetels in de 
nieuwe raad. Daar waren twee partijen bij die voor het eerst meededen 
aan de gemeenteraadsverkiezingen in Den Haag: DENK en Forum voor 
Democratie. De partijen die niet terugkeerden in de raad waren Partij 
voor de Eenheid, Islam Democraten en NIDA. Op 29 maart nam de raad 
afscheid van 23 leden. Een dag later, op 30 maart, werd de nieuwe 
45-koppige raad geïnstalleerd, met daarin 23 nieuwe gezichten. 

Na 16 maart 
Veranderingen in de raad na verkiezingen 
Op 29 maart nam de raad afscheid van de volgende leden:
Nino Davituliani (Hart voor Den Haag/Groep de Mos)
William de Blok (Hart voor Den Haag/Groep de Mos)
René Oudshoorn (Hart voor Den Haag/Groep de Mos)
Det Regts (VVD)
Judith Oudshoorn-van Ginderen (VVD)
Remco de Vos (VVD)
Ayse Ylmaz (VVD)
Jan Pronk (VVD)
Birgül Özmen (D66)
Daniel Scheper (D66)
Anno Fekkes (D66)
Erlijn Wenink (GroenLinks)
Serpil Ates (GroenLinks)
Cees Pluimgraaff (CDA)
Ismet Bingöl (CDA)
Bülent Aydin (PvdA)
Joris Wijsmuller (HSP)
Peter Bos (HSP)
Karin Gerbrands (PVV)
Tahsin Ϛetinkaya (DENK)

Arnoud van Doorn (PvE)
Janice Roopram (Groep Roopram)
Frans Hoijnck-van Papendrecht (Groep Hoijnck-van Papendrecht)

Installatie nieuwe raad
Op 30 maart werd de nieuwe raad geïnstalleerd. Met daarin de volgende leden:

Hart voor Den Haag
Richard de Mos, Rita Verdonk, Rachid Guernaoui, Ralf Sluijs, Arjen Dubbelaar,  
Jelle Meinesz, Coen Bom, Constant Martini, Carlos Martinez van Andel

D66
Robert van Asten, Marieke van Doorn, Marije Mostert, Dennis Groenewold,  
Joren Noorlander, Caroline Verduin, Yousef Assad, Andrew van Esch 

VVD
Anne Mulder, Kavita Parbhudayal, Frans de Graaf, Lotte van Basten Batenburg,  
Chris van der Helm, Caroline Peeck, Alexander Roep 

Foto: De burgemeester en de griffier met de raadsleden die in maart 2022 afscheid namen.
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GroenLinks
Marielle Vavier, Maarten De Vuyst, Lenne Baboeram, Hera Butt

Partij voor de Dieren
Robert Barker, Robin Smit, Leonie Gerritsen 

PvdA
Martijn Balster, Mikal Tseggai

CDA
Hilbert Bredemeijer, Kavish Partiman,  
Hinke de Groot 

DENK
Nur Icar, Adeel Mahmood 

HSP
Fatima Faïd

SP
Lesley Arp

PVV
Sebastian Kruis

ChristenUnie/SGP
Judith Klokkenburg-Reedeker

Forum voor Democratie
Gideon van Meijeren 

In de raadsvergadering van 14 april vond de installatie plaats van de nieuwe  
raadsleden Janneke Holman (PvdA) en Isabel Bos (GroenLinks).

Coalitievorming 
Direct na de verkiezingen nam Hart voor Den Haag als grootste fractie in de nieuwe raad het 
voortouw voor de vorming van een nieuwe coalitie. Informateurs Gert-Jan Oplaat en  
Geerten Boogaard gingen hiermee aan de slag. In april concludeerden zij dat een 
meerderheidscoalitie met Hart voor Den Haag niet mogelijk was. Ook de twee verkenners 
die D66 vervolgens aanstelde, Annelien Bredenoord en Joost Sneller, kregen geen 
meerderheidscoalitie bij elkaar. Daarna werd oud-minister Piet Hein Donner (CDA) 
aangesteld als gespreksbegeleider. Hij slaagde erin om D66, VVD, GroenLinks, PvdA en CDA 
samen aan de onderhandelingstafel te krijgen. Eind mei startten de gesprekken over een 
nieuw coalitieakkoord. De slechte financiële vooruitzichten van de stad voor de komende 
jaren en hoe deze het hoofd te bieden, stonden daarin centraal. Half september werden de 
onderhandelingen afgerond. Een nieuwe coalitie met daarin D66, VVD, GroenLinks, PvdA en 
CDA presenteerde het coalitieakkoord ‘Den Haag 2022-2026, Voor een stad die tegen een 
stootje kan.’ Om inwoners zo goed mogelijk te informeren over de stand van zaken van de 
coalitievorming, waren de extra ingelaste raadsvergaderingen hierover openbaar en live te 
volgen via denhaag.nl.

Groepsfoto van de gemeenteraad uit april 2022.
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Installatie raadsleden na beëdiging 
nieuw college:
Na een hoorzitting in het kader van de voor-
gestelde benoeming van acht kandidaat- 
wethouders vond in de raadsvergadering 
van 27 september de beëdiging plaats van 
het nieuwe college. Dit college bestaat uit: 
Robert van Asten (D66), Saskia Bruines (D66) 
Anne Mulder (VVD), Kavita Parbhudayal 
(VVD), Arjen Kapteijns (GroenLinks), Mariëlle 
Vavier (GroenLinks), Martijn Balster (PvdA) en 
Hilbert Bredemeijer (CDA). 

In dezelfde raadsvergadering vond de instal-
latie plaats van nieuwe raadsleden, 
ter vervanging van de leden Van Asten, 
Mulder, Parbhudayal, Vavier, Balster en 
Bredemeijer. 
D66: Peter Mekers
VVD: Rutger de Ridder, Minke Hofstra
GroenLinks: Vincent Thepass
PvdA: Mairan Sewtahal
CDA: Ismet Bingöl

Tevens werd Samir Ahraui geïnstalleerd als 
tijdelijke vervanger van Mikal Tseggai (PvdA), 
die wegens ziekte tijdelijk terugtrad uit de 
Haagse gemeenteraad.

In de raadsvergadering van 27 september 
werd eveneens het nieuwe presidium 
benoemd.  
De leden zijn:
• Dennis Groenewold (D66/voorzitter)
• Ralf Sluijs (Hart voor Den Haag)
• Hinke de Groot (CDA)
• Robert Barker (Partij voor de Dieren)
• Adeel Mahmood (DENK)

In de raadsvergadering van 20 oktober nam 
Frans de Graaf (VVD) afscheid van de raad.  
Ter vervanging werd Anthony Uduba 
benoemd tot raadslid. 

Inwerkprogramma en kennismaking
Voor de nieuwe gemeenteraad werd een inwerkprogramma verzorgd. In verschillende 
sessies kregen zij uitleg, bijvoorbeeld over de instrumenten die raadsleden kunnen 
gebruiken, en hoe de raad zich verhoudt tot de ombudsman en rekenkamer. Ook gingen 
de raadsleden de stad in om een goed beeld te krijgen van verschillende dossiers. 
Zo bezochten de nieuwe raadsleden onder andere de Binckhorst.

Groepsfoto van de gemeenteraad uit oktober 2022.
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Richard de Mos
‘Ombudspolitiek zit mij 
in het bloed en hiermee 
zijn we als partij groot 
geworden. Door de 
wijken in te gaan en te 
luisteren wat er speelt 

en leeft in uw buurt. Dit blijven we met 
zijn allen doen, zeker nu onze partij in de 
peilingen goed is voor 11 zetels, met op dit 
moment een uitgroei naar 15 zetels in de 
gemeenteraad. Met volledige vrijspraak 
blijft onze inzet om als grootste partij en 
winnaar bij de laatste gemeenteraads-
verkiezingen terug te keren in het college. 
Dit is volgens opiniepeiler Maurice de 
Hond ook de wens van 64% van de Haagse 
bevolking.’  
Stadsdeelraadslid: Escamp, Centrum 

Rita Verdonk
‘Als oud-minister en 
voormalig Kamerlid 
heb ik brede landelijke 
politieke ervaring die 
ik nu graag inzet voor 
ons mooie Den Haag. Ik 

volg Richard de Mos al vele jaren. Hij heeft 
een tomeloze inzet, een ijzeren discipline 

en is altijd bezig om ‘zijn’ stad vooruit 
te helpen. Daar draag ik heel graag mijn 
steentje aan bij. Ik voer het woord over de 
volgende onderwerpen: Volksgezondheid, 
Ouderen, Welzijn, WMO, Emancipatie; 
Onderwijs, Jeugd (-zorg), Burgerschap, 
Sociale zaken.’  
Stadsdeelraadslid Haagse Hout 

Ralf Sluijs
‘Het Haagse MKB is met 
ruim 39.000 bedrijven, 
de ruggengraat van 
onze lokale economie! 
De bakkers, slagers, 
restaurants en hotels 

zorgen voor banen en levendigheid. Deze 
ondernemers zijn de hardwerkende 
Hagenaars waar ik iedere dag voor wil 
knokken. De gemeente moet namelijk 
smeermiddel zijn voor het MKB en niet 
het zand wat alles stroef maakt. Dagelijks 
spreek ik met ondernemers en zij merken 
gelukkig al veel verbeteringen. Ik voer het 
woord over de volgende onderwerpen: 
Personeel, Economie, Horeca, Citymarke-
ting, Internationale zaken, Integriteit.’ 
Stadsdeelraadslid Loosduinen en Centrum. 

Arjen Dubbelaar
‘Ik ben geboren en geto-
gen in Den Haag: een 
echte Hagenees in hart 
en nieren. Ik woon met 
mijn vrouw en twee kin-
deren in het Wateringse 

Veld. Na de middelbare school heb ik van 
mijn hobby mijn werk gemaakt en ben 
ik begonnen als leerling-techneut in het 
familiebedrijf. In de jaren daarna ben ik 
opgeklommen tot directeur van meerdere 
IT-bedrijven in Nederland. Sinds 2014 ben 
ik raadslid namens Hart voor Den Haag 
/ Groep de Mos. Ik knok voor de mooiste 
stad van Nederland, elke dag weer. Ik voer 
het woord over de volgende onderwerpen: 
Ruimtelijke ordening, Gebiedsontwik-
keling, Volkshuisvesting, Grondbedrijf, 
Monumentenzorg, Vastgoed. Ook ben 
ik voorzitter van de enquêtecommissie 
Amare.’ 
Stadsdeelraadslid Leidschenveen-Ypenburg 

en Escamp (Wateringse Veld) 

Rachid Guernaoui
‘Ik heb bijna tien jaar 
in de gemeenteraad 
van Den Haag gezeten. 
In 2017 maakte ik de 
overstap naar Hart voor 
Den Haag / Groep de 

Mos. Van 2018 tot 2019 was ik wethouder 

Financiën, Integratie, Stadsdelen, Werkge-
legenheid en Gemeentelijke Organisatie. 
Sinds 2000 woon en werk in Den Haag. 
Ik woon samen en heb vier kinderen. 
Aan de Universiteit van Utrecht heb ik 
rechten gestudeerd. Na diverse juridische, 
beleidsmatige en managementfuncties te 
hebben vervuld bij meerdere ministeries 
ben ik momenteel programmanager bij 
het ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties. Nu ik weer in de raad 
zit voer ik het woord over de volgende 
onderwerpen: Veiligheid, Burgerzaken, 
Financien, ICT.’ 

Constant Martini
‘Ik verdedig de belangen 
van de inwoners van 
Den Haag al vanaf 1972 
als oprichter van de 
Haagse Wetswinkel, 
later als raadslid en 

wethouder. Ik voer het woord over de 
volgende onderwerpen: Ruimtelijke 
ordening, Gebiedsontwikkeling, Decon-
centratie, Volkshuisvesting, Grondbedrijf, 
Monumentenzorg, Vastgoed.’ 
Stadsdeelraadslid Laak 
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Coen Bom
‘In 1991 organiseerde 
ik de eerste grootscha-
lige houseparty van 
Nederland, Rave the 
City en ik ben voormalig 
eigenaar van grote 

nachtclubs zoals de Tempel, Asta, «O» 
Dance Theatre, Cocoon, Danzig en One 
Four. Momenteel ben ik nog steeds in de 
muziekbusiness werkzaam als eigenaar 
van een platenmaatschappij en als DJ. Met 
mijn groengele hart was ik de campagne-
leider van Hart voor Den Haag / Groep de 
Mos en wil ik de komende vier jaar in de 
gemeenteraad wat betekenen voor mijn 
mooie stad Den Haag. Ik voer het woord 
over de volgende onderwerpen: Zieken-
huizen, Sport, Media, Cultuur, Dierenwel-
zijn, Werkgelegenheid, Evenementen.’ 
Stadsdeelraadslid Scheveningen 

Jelle Meinesz
‘Als ondernemer in 
Den Haag ben ik al 
tegen talloze gemeente-
lijke obstakels aangelo-
pen. Het is als onderne-
mer vaak vechten tegen 

de bierkaai. Dat is de grootste reden dat 
ik de gemeentepolitiek in ben gegaan. 
Den Haag is in een hoop opzichten zijn 
identiteit aan het verliezen. Er verdwijnen 

een hoop dingen die Den Haag, Den Haag 
maken, zoals De Puch! Ik maak mij er dan 
ook hard voor om zulk cultuurerfgoed 
voor de stad te behouden. Sinds 2018 
behartig ik als raadslid, namens dé 
volkspartij van Den Haag, de belangen 
van de Haagse Markt en z’n kooplui. Ik 
vecht daarnaast al jaren voor een beter 
parkeerbeleid en doorstroming van het 
verkeer in de stad. Ik voer het woord 
over de volgende onderwerpen: Verkeer, 
Haagse Markt.’ 
Stadsdeelraadslid Segbroek 

Carlos Martinez van 
Andel
‘Als voorzitter van 
Wijkberaad Maria-
hoeve heb ik veel 
ervaring opgedaan in 
de bemiddelende rol 

tussen bewoners en de gemeente. Mijn 
speerpunt als raadslid is bewonersparti-
cipatie, het betrekken van bewoners bij 
ontwikkelingen in hun wijk en hen daar 
ook een stem in geven. Ik voer het woord 
over de volgende onderwerpen: Milieu, 
Leefomgeving, Energie en duurzaamheid, 
Stadsboerderijen, Natuur, Klimaat, Wij-
kaanpak en Integratie.’ Stadsdeelraadslid 

Haagse Hout 

Marieke van Doorn
‘Den Haag is van ons 
allemaal. Daarom 
moeten we allemaal 
mee kunnen praten 
over de toekomst 
van onze stad. In de 

gemeenteraad besluiten we nu met 45 
leden, maar het liefst zouden we het met 
alle ruim half miljoen Hagenaars doen. 
Hoewel mensen kunnen inspreken, horen 
we vaak dezelfde mensen. Mensen die al 
jaren weten hoe het stadhuis werkt, of de 
mensen die het hardste schreeuwen. Maar 
we moeten ook luisteren naar de mensen 
die niet het stadhuis weten te vinden en 
de mensen die niet schreeuwen. Alleen 
dan is Den Haag van ons allemaal.’

Dennis Groenewold
‘De problemen van onze 
stad zie je als eerste op 
Scheveningen. Of het 
nu gaat om vrouwen 
die worden lastigge-
vallen, straten die vol 

auto’s staan of de stijgende zeespiegel. Als 
je wil weten hoe het gaat met Den Haag, 
kijk dan naar Scheveningen. Daarom 
heb ik samen met anderen het actieplan 
Scheveningen geschreven, waarmee ik 
samen met talloze verschillende partijen 
en bewoners de drukte en overlast op 

Scheveningen een halt wil toeroepen.’

Caroline Verduin
‘Iedereen moet een kans 
hebben om alles uit 
het leven te halen. Die 
kansen krijg je als eerste 
in de klas. Daar leg je de 
basis van de rest van je 

leven en daarom moeten we altijd blijven 
investeren in het onderwijs. We moeten 
het lerarentekort aanpakken en leesvaar-
digheid verbeteren. En als er een groep is 
die we meer kansen moeten geven, dan 
zijn dat de vergeten arbeidsmigranten. Als 
officieuze ambassadeur van de Half Polen 
weet ik hoe heel veel arbeidsmigranten 
worden uitgebuit. Ook zij moeten mee 
kunnen doen in onze samenleving.’

Marije Mostert
‘Nog altijd is bijna de 
helft van de Haagse 
vrouwen niet onafhan-
kelijk. Deze vrouwen 
zijn afhankelijk van hun 
partner om elke maand 

rond te komen. En als je afhankelijk bent 
van iemand anders ben je niet echt vrij 
om jouw eigen leven te leiden. En maar 
liefst de helft van alle Hagenaars hebben 
te maken gehad met straatintimidatie. 
Onverteerbaar vindt D66. Iedereen in 
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Den Haag moet zichtbaar en veilig over 
straat kunnen, ongeacht van wie je houdt, 
wat je gelooft of hoe je er uit ziet.’

Yousef Assad
‘In Den Haag kunnen 
studenten vanaf 
nu energiesteun 
aanvragen bij de 
gemeente. Den Haag is 
de eerste en de enige 

gemeente die dat mogelijk maakt op. 
De rijksoverheid schiet lagere inkomens 
met grote energiekosten te hulp met een 
energietoeslag, maar één groep wordt 
categorisch buitengesloten van die hulp: 
studenten. Dankzij een voorstel van D66 
krijgen studenten nu toch recht op steun. 
Ik hoop voor al die studenten dan anderen 
gemeenten snel volgen. Want we mogen 
studenten niet in de kou achterlaten.’

Andrew van Esch
‘In een wereld waarin 
mensen steeds meer in 
bubbels leven hebben 
raadsleden het voor-
recht heel veel mensen 
te spreken waarmee ze 

van mening verschillen. En dat is essenti-
eel voor ons werk in de politiek! Dus grijp 
die kans! Ga het gesprek aan! Als we met 
elkaar hier deze stad verder willen helpen 

dan gaat dat door hoor en wederhoor. Dat 
gaat door redelijk naar elkaar te zijn, door 
te luisteren naar argumenten en door 
samen te zoeken naar een oplossing. Blijf 
niet in uw bubbel, maar doorbreek het! 
Want in de isolatie van ons eigen gelijk 
sterft de medemenselijkheid’

Joren Noorlander
‘Op de Binckhorst 
bouwen we aan de toe-
komst van onze stad. En 
dat is van groot belang 
voor ons allemaal. Want 
nu zitten duizenden 

Hagenaars in de knel. Ze zijn al maanden 
of jaren op zoek naar een huis en daar-
door staat hun leven stil. Studenten zitten 
vast bij hun ouders, starters zitten vast in 
een studentenkamer en mensen die een 
gezin willen zitten vast in studiootjes. Als 
raadslid wil ik helpen die wooncrisis op te 
lossen. Want als we huizen bouwen in de 
Binckhorst, kunnen de Hagenaars bouwen 
aan hun eigen toekomst.’ 

Peter Mekers
‘De Haagse buurten en 
wijken gaan me aan 
het hart. Als er in een 
wijk teveel mensen hulp 
nodig hebben en teveel 
mensen alleen maar 

bezig zijn met overleven, dan gaan die 
problemen elkaar versterken. We moeten 
wijken diverser maken en de kwetsbare 
bewoners ook sociaal draagkrachtige 
buren gunnen. Een buur die je kan helpen 
als het even niet zelf lukt. Zodat de kwets-
bare buurten zichzelf versterken. Niet met 
minder goedkope woningen in Den Haag, 
maar wel met een eerlijkere verdeling 
over de stad. Niet met alleen nieuwbouw, 
maar ook door beter te sturen op het 
verhuurbeleid.’

Lotte van Basten 
Batenburg
‘Namens de Haagse 
VVD fractie zet ik me 
sinds maart in voor een 
veilige stad, waar je ook 
in Den Haag woont. 

Dat begint ermee dat de gemeente en 
politie onze regels en wetten handhaven. 
Er moet stevig worden opgetreden tegen 
jeugdcriminaliteit, waarbij ook de ouders 
worden aangesproken op het gedrag van 
hun kinderen. Maar voor een veilige wijk 
moeten gemeente en politie bijvoorbeeld 
ook verkeersaso’s en tegen intimidatie op 
straat aanpakken. Daarom blijf ik me, ook 
de komende tijd, inzetten voor meer lik op 
stuk in onze wijken.’

Chris van der Helm
‘Tegels, tegels, tegels’. 
In teveel Haagse wijken 
liggen de stoepen er 
niet goed bij. Schots 
en scheef liggende 
tegels zorgen ervoor 

dat mensen ongelukkig vallen. Stoepen 
horen veilig te zijn en daar was ik in 2022 
druk mee bezig in de Haagse gemeente-
raad. En als de straten dan toch worden 
opgeknapt, kunnen ze ook gelijk groener 
worden gemaakt. ‘Isoleren, isoleren, iso-
leren’. Een goed geïsoleerde woning zorgt 
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voor een lagere energierekening, meer 
comfort, want geen tocht meer in je huis 
en het helpt ook het klimaat. Als raadslid 
was ik in 2022 druk bezig te regelen dat 
de gemeente inwoners hierbij helpt, óók 
financieel, om zoveel mogelijk woningen 
te isoleren. De komende jaren ga ik hier 
volle bak mee door!’

Frans de Graaf
‘2022 was een jaar met 
vele gezichten. Aller-
eerst de laatste loodjes 
van de vorige periode. 
Die wegen het zwaarst 
omdat velen de blik 

al op de verkiezingscampagne of op het 
afscheid als raadslid of wethouder hebben 
gericht.
Daarna de verkiezingen. Die bevestigden 
de status quo: de partijen met de meeste 
zetels bleven relatief klein. Dus moesten 
we samenwerken om vooruit te komen. 
Dat partijen elkaar uitsloten hielp daar 
niet bij. Tot slot heb ik in 2022 afscheid 
genomen van de Haagse politiek. Ik 
ben trots en dankbaar dat ik onze stad 
ruim acht jaar heb mogen dienen als 
fractievertegenwoordiger, raadslid en 
fractievoorzitter!’

Alexander Roep
‘Een jaar na de verkie-
zingen kijk ik terug op 
een hartstikke leer-
zaam 2022. Als onder-
nemer zie ik concrete 
problemen en wil ik 

gelijk zoeken naar praktische oplossingen. 
Je komt er als raadslid al snel achter dat 
de politiek nét iets anders werkt: veel 
overleggen en zoeken naar compromissen. 
Daar kan ik af en toe wat ongeduldig 
van worden, maar je merkt ook dat je 
als ondernemer juist van toegevoegde 
waarde kunt zijn bij het oplossen van pro-
blemen. Zo kwam ik met het plan om een 
MKB-toets in het leven te roepen, zodat 
ondernemers naar nieuwe regelgeving 
van de gemeente kunnen kijken vóórdat 
ze worden ingevoerd en beoordelen of 
regels uitvoerbaar zijn en zinnig.’

Caroline Peeck
‘In het afgelopen 
jaar heb ik een start 
gemaakt met het reali-
seren van mijn ambitie 
om een bijdrage te 
leveren om deze mooie 

stad door te geven aan de volgende gene-
ratie! Hiervoor heb ik aandacht gevraagd 
voor een snelle start van de voorgenomen 
projecten voor de doorstroom van de 

auto en het bouwen van ondergrondse 
parkeergarages (leefbaarheid en bereik-
baarheid) en gewerkt aan de veiligheid 
op de weg ernaar toe, maar ook op zowel 
scholen als de sportvereniging! Denk 
aan de Bosjes van Pex: kinderen moeten 
zonder zorgen naar hun sportvereniging 
kunnen. Daar ga ik mij de komende jaren 
hard voor maken.’

Rutger de Ridder
‘2022 was voor mij een 
bijzonder politiek jaar. 
De Haagse VVD behield 
7 raadszetels na een 
spetterende campagne. 
Gelukkig herkende veel 

Hagenaars zich in onze positieve bood-
schap, zij wisten en weten dat de VVD 
altijd zal doen wat nodig is om Den Haag 
vrij, veilig en welvarend te houden. Bij de 
start van zo’n nieuwe periode als raadslid 
heb je de mogelijkheid om piketpalen te 
slaan. Zo ik ook. Vooral op het thema van 
mooie Haagse architectuur, fijn en veilig 
wonen en een Scheveningen waar iedere 
Nederlander, maar nog belangrijker iedere 
Scheveninger trots op kan zijn. Daar 
heb ik mij de eerste maanden van mijn 
raadslidmaatschap voor ingezet en daar 
zet maak ik mij komende jaren heel graag 
nog sterker voor in!’

Minke Hofstra
‘Na de coalitie-onder-
handelingen ben ik 
eind september geïn-
stalleerd als raadslid, 
eindelijk! Hiervoor was 
ik al actief als fractiever-

tegenwoordiger. Mijn portefeuille is het 
Sociaal Domein. Ik wil graag dat er zoveel 
mogelijk mensen de komende periode aan 
de slag gaan en mee gaan doen aan de 
Haagse samenleving. Vooral de kwetsbare 
groepen kunnen hier vaak wel wat hulp 
bij gebruiken en daar maak ik me graag 
sterk voor. In gesprek gaan over wat er 
in de weg staat en kijken wat er wel kan, 
dat is mijn insteek. Ik hoop op een mooie 
samenwerking binnen de raad!’
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Anthony Uduba
‘Als nieuw raadslid 
voor de Haagse 
VVD, geïnstalleerd 
in oktober 2022, was 
mijn doel om de 
perspectieven van 

inwoners te begrijpen en mee te nemen 
in de politieke besluitvorming. Door actief 
te luisteren naar zorgen en perspectieven 
van inwoners, heb ik inzichten opgedaan 
over wat er leeft op mijn dossiers. Ik blijf 
streven naar vertegenwoordiging van 
belangen van onze inwoners en zal er alles 
aandoen om hun stemmen te laten horen 
in de politiek!’

Maarten De Vuyst
‘Als onderhandelaar 
heb ik mij een groot 
deel van 2022 hard 
gemaakt voor een groen 
en sociaal coalitieak-
koord. Een intensief 

maar leerzaam proces! Daarna werd ik 
benoemd tot fractievoorzitter van Groen-
Links Den Haag, een hele eer. Naast deze 
serieuze zaken regelde ik in 2022 dat de 
gemeente haar bier lokaal gaat inkomen, 
toch ook een hoogtepunt in mijn carrière 
als politicus.’

Hera Butt
‘2022 was mijn eerste 
jaar als raadslid. Ik zie 
van dichtbij dat politiek 
complex is en het is 
niet altijd makkelijk om 
iets te bereiken voor de 

mensen in de stad. Ik vier successen zoals 
een introductieweek voor alle Haagse 
studenten, inclusief onze mbo-studenten. 
Maar er is nog genoeg te doen, denk aan 
dak- en thuisloze mensen en de grote 
kansenongelijkheid in het onderwijs. 
Bijvoorbeeld in het geval van honderden 
kinderen in Den Haag die niet naar school 
kunnen. Ik zet me daarvoor in en ik blijf 
me daarvoor inzetten. Ik hoop dat geen 
kind meer op een wachtlijst staat in 2023.’

Lenne Baboeram
‘In 2022 werd ik raadslid 
voor deze mooie stad. 
Verandering teweeg-
brengen als raadslid 
gaat soms langzamer 
dan ik hoop, maar ik 

heb al erg veel geleerd van de gesprekken 
met inwoners en diverse organisaties over 
onderwerpen als armoede en emanci-
patie. Ik haal daar niet alleen input op, 
maar je verlaagt ook de drempel richting 
de politiek voor inwoners. Die input heb 
ik ook al kunnen omzetten in beleid, 
zo stimuleert de stad door mijn motie 
nu energiebesparende maatregelen en 
kunnen uitkeringsgerechtigden een leven 
lang leren. In 2023 wil ik nog veel meer 
input uit de stad, met zoveel mogelijk 
politieke bondgenoten, omzetten naar 
beleid.’ 

Isabel Bos
‘Den Haag moet een 
toegankelijke stad 
zijn voor iedereen. 
Voor mensen met een 
functiebeperking is dit 
helaas niet altijd het 

geval. Ik heb daarom in 2022 meermaals 
aandacht gevraagd voor participatie door 
mensen met een beperking. Zij weten 
immers zelf het beste hoe we de stad 

hindernisvrij kunnen maken. En met 
resultaat: dankzij mijn motie is voor de 
invulling van het Maria Stuartplein input 
gevraagd aan ervaringsdeskundigen. Dat 
heeft ervoor gezorgd dat hier nu blin-
degeleidelijnen komen. Dat is weer een 
hindernis minder voor Hagenaars met een 
visuele beperking!’

Vincent Thepass
‘Met de oorlog in 
Oekraïne en de daarop-
volgende energiecrisis, 
was 2022 voor veel 
mensen geen gemakke-
lijk jaar. Veel bewoners 

deelden hun zorgen met mij: kunnen zij 
de energierekening nog wel betalen? Dan 
voel je gelijk hoe belangrijk de lokale poli-
tiek is, waarbij je dichtbij de mensen én 
hun ervaringen kan staan. Tegelijkertijd 
maakte de energiecrisis ook iets anders 
duidelijk. De snelle, grootschalige reactie 
van de gemeente leert ons dat we wel 
degelijk snel kunnen veranderen, als we 
daar maar voor durven te kiezen. Dat is de 
les die we uit 2022 moeten meenemen.’
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Robert Barker
‘Het afgelopen jaar vier-
den we ons 12,5-jarig 
jubileum in de raad. We 
blijven ook de komende 
jaren strijden voor 
dier, natuur en milieu. 

Ik ben blij dat in 2022 onze voorstellen 
zijn aangenomen voor een milieuzone, 
tegen plastic soep en voor een beter 
duurzaamheidsbeleid.’

Leonie Gerritsen
‘Mijn eerste jaar als 
raadslid was pittig maar 
ook heel leuk. Ik heb me 
met plezier ingezet voor 
meer bomen, biodiversi-
teit en fietspaden, maar 

ook voor Haagse kunst en (sub)cultuur. De 
Samenscholing moet blijven!’

Robin Smit
‘Dit jaar ben ik niet 
alleen opnieuw 
verkozen tot gemeen-
teraadslid, maar ben 
ik ook uitgeroepen tot 
de eerste SWALLY: een 

bondgenoot voor sekswerkers. Dit geeft 
nog meer motivatie om door te knokken 
voor rechtvaardigheid voor mens en dier!’

Janneke Holman
‘Ik ben blij dat het 
gelukt is om structureel 
geld vrij te maken voor 
de permanente win-
teropvang voor dakloze 
mensen. Den Haag 

loopt hiermee voorop om dakloze mensen 
de hele winter een dak boven het hoofd 
te bieden. Maar er is nog een wereld te 
winnen: er zijn nog steeds dakloze men-
sen die noodgedwongen buitenslapen, ik 
blijf mij inzetten om ervoor te zorgen dat 
niemand meer op straat hoeft te slapen.’

Samir Ahraui
‘Sinds 2021 is het niet 
mogelijk de Ooievaar-
spas te gebruiken om 
de ouderbijdrage te 
betalen. Ik krijg veel 
signalen dat scholen 

in kwetsbare wijken minder te besteden 
hebben aan activiteiten, omdat ouders 
geen geld hebben voor de bijdrage. Zo 
krijgt het ene kind meerdere schoolreisjes 
en cadeautjes met Sinterklaas, maar 
moeten kinderen uit kwetsbare wijken 
het doen met de speeltuin om de hoek. 
Dit is onacceptabel, ieder kind verdient 
dezelfde aandacht. Hier moet actie op 
komen, daarom ben ik blij dat dit op mijn 
initiatief wordt onderzocht.’ 

Mairan Sewtahal
‘Ik heb me het afgelo-
pen jaar vooral ingezet 
voor veiligheid rond het 
Wateringse Veld. Zowel 
op verkeersveiligheid is 
hier nog veel op aan te 

merken. Rond scholen moeten kinderen 
met een gerust hart naar school kunnen 
lopen, daarom heb ik een motie inge-
diend ‘Veilig naar school’ waar in ik heb 
gevraagd naar meer en betere markering 
van schoolzones toe te passen en te kijken 
of de snelheid naar 30 kilometer per uur 
kan. Deze is gelukkig aangenomen, en 
ik kijk er naar uit hoe het college deze 
opdracht gaat uitvoeren.’

Kavish Partiman
‘Dit jaar konden 
ondernemers na een 
lange tijd van beper-
kingen eindelijk weer 
doen waar ze zo goed in 
zijn. De gemeente moet 

kaders creëren zoals een veilige stad en 
goede dienstverlening, maar ook duide-
lijke regelgeving is belangrijk, bijvoorbeeld 
voor strandtenten en andere bedrijven op 
Scheveningen. Daar maak ik me hard voor 
in de gemeenteraad.’

Hinke de Groot
‘Den Haag is een 
prachtige stad waar ik 
mij als jonge Hagenaar 
thuis voel. Tegelijker-
tijd kent deze stad 
grote veranderingen 

en uitdagingen. Neem de druk op de 
leefbaarheid door overbewoning, een 
gebrek aan voorzieningen of de zoektocht 
naar betaalbare huizen voor gezinnen en 
starters. Afgelopen jaar heb ik mij ingezet 
voor meer huizen voor middeninkomens 
en starters die noodgedwongen de stad 
uittrekken. En voor een duurzame stad, 
met goed geïsoleerde woningen en 
minder belemmerende regelgeving om 
te verduurzamen. Zodat we bouwen aan 
duurzame en saamhorige gemeenschap-

Den Haag
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pen van de toekomst. Met het CDA blijf ik 
mij daarvoor inzetten.’

Ismet Bingöl
‘Door de opheffing van 
de coronabeperkingen 
kunnen wij gelukkig 
weer zoals wij gewend 
waren elkaar ontmoe-
ten. Ik geniet elke dag 

van ontmoetingen tussen mensen. Deze 
ontmoetingen van verschillende culturen 
en uit alle Haagse buurten en wijken zijn 
essentieel voor de samenleving. Omzien 
naar elkaar is hard nodig in deze gepo-
lariseerde maatschappij. De gemeente 
moet zulke ontmoeting faciliteren en 
vertrouwen geven aan maatschappelijke 
organisaties in de stad. Daar zet ik mij 
graag voor in.’

Nur Icar
‘Het afgelopen jaar 
heeft mij als nieuw 
Haags raadslid en 
fractievoorzitter van 
DENK Den Haag veel 
voldoening gegeven. Als 

nieuwkomer zijn we direct met 2 zetels in 
de Haagse raad terecht gekomen, nadat 
ruim 10.000 Hagenaars ons het ver-
trouwen hebben gegeven door op DENK 
Den Haag te stemmen. Het is een eer om 
voor deze Hagenaars op te komen. Mijn 
focus lag met name om de kloof tussen 
de Hagenaar en de politiek te dichten 
en onze kwetsbare burgers een stem te 
geven. Mijn boodschap blijft daarom: laat 
de menselijke maat centraal staan in ons 
beleid en behandel elke Hagenaar gelijk!’

Adeel Mahmood
‘2022 was ook voor mij 
een druk en mooi jaar. 
Het vertegenwoordi-
gen van ruim 10.000 
Hagenaars geeft veel 
voldoening. Vooral 

voor mensen die niet gehoord worden of 
problemen niet zelf kunnen oplossen. Er 
is veel onvrede en wantrouwen richting te 
politiek omdat burgers en ondernemers 
het gevoel krijgen dat politiek te ver af 
staat van de dagelijkse realiteit op straat. 

Daar probeer ik samen met mijn collega’s 
verandering in te brengen. Zo voeren wij 
als fractie regelmatig gesprekken met 
burgers en ondernemers en vertalen hun 
geluid vervolgens in de Haagse Raad.’

Fatima Faïd 
‘Als enige raadslid van 
de Haagse Stadspartij 
vertolk ik een essentieel 
geluid in de Haagse 
raad. We komen op 
voor al die mensen die 

geen stem hebben, en we eisen gelijkheid. 
Voor mij is politiek niet alleen iets voor in 
de raadszaal maar zeker ook iets van de 
straat.’
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Lesley Arp
‘Wat mij vooral 
dwarszit aan het 
coalitieakkoord, is dat 
de grote ongelijkheid, 
een fundamenteel 
probleem in onze stad, 

pas op de helft van het akkoord aan bod 
komt. Die ongelijkheid wordt de komende 
jaren alleen maar erger. Want waar de 
één profiteert van investeringen in zonne-
panelen en warmtepompen, zit de ander 
in een tochtig huurhuis te wachten totdat 
de verhuurder eindelijk in actie komt’.

Sebastian Kruis
‘Incompetentie is 
inmiddels de norm 
geworden in het 
Haagse stadhuis. 
Incapabale en soms ook 
hypocriete bestuurders 

die enkel voor hun eigen belang de 
wekker lijken te zetten. De stad verdrinkt 
ondertussen verder in criminaliteit, 
verloedering en een bevolkingsexplosie. 
De grootste partij is vakkundig uit het 
college gehouden en een wereldvreemde 
gemeenteraad plakt zichzelf liever vast 
aan het asfalt dan de goede PVV-moties 
steunen die Den Haag echt beter zouden 
maken. Wel dank ik graag alle mede-
werkers van de griffie, beveiliging en 
catering! Ik verheug mij altijd erop hen 
weer te zien.’

Judith 
Klokkenburg-Reedeker
‘2022 stond in het teken 
van de gemeenteraads-
verkiezingen en helaas 
een lange formatie. Het 
afgelopen jaar heb ik 

mij namens de ChristenUnie/SGP ingezet 
om recht te doen aan de meest kwetsbare 
inwoners van onze stad: mensen met 
schulden, mensen in (dreigende) armoede 
en mensen zonder dak of thuis. In onze 
stad van Vrede & Recht zou niemand op 
straat moeten slapen. Helaas is dat nog 
wel aan de orde van de dag. Ik blijf mij 
ervoor inzetten dat er niemand meer op 
straat slaapt in Den Haag.’ 

Gideon van Meijeren
Dhr. van Meijeren ziet af 
van een quote.
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De fracties 
blikken terug
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Een gekozen burgemeester, referenda bij grote beslissingen en de Nederlandse én Haagse 
vlag in de raadzaal: wij hebben hart voor een democratische en vrije stad. Een stad 
waar de buurt bestuurt, vrijwilligers worden ondersteund en homogeweld niet wordt 
geaccepteerd. Kortom, een Den Haag waar we trots op kunnen zijn. Een partij die naar u 
luistert. Wij staan bekend om onze ´ombudspolitiek´. Wat begon als een sneer naar ons is 
nu onze geuzennaam. En hier zijn we trots op! Wij schamen ons niet om voor al uw zorgen 
in de bres te springen. Dit is onze kracht en wij zullen hier nooit mee stoppen. En gelukkig 
ziet de stad dat ook. Onze Ombudspolitiek krijgt van alle Hagenaars een ruime voldoende 
en wordt door onze kiezer met meer dan goed gewaardeerd. Dat is wel wat anders dan de 
4,3 die het huidige college scoort met haar afbraakbeleid. 

 Wij zijn géén politieke partij zoals de rest, maar een politieke beweging die gericht is op 
de inwoners van onze stad. Ombudspolitiek voorop dus in alles wat we doen! Wij kiezen 
altijd vanuit gezond verstand en stellen daarbij één kernvraag aan onszelf: wat is het 
beste voor onze stad? In plaats van ons te laten leiden door partijpolitiek of geharnaste 
ideologie gaan we het liefst zelf in uw straat of buurt luisteren naar wat er beter kan. 

Wil jij ook meedoen? Of lid worden? 
Bekijk onze website: www.hartvoordenhaag.nl 
Of stuur ons een mailtje: doemee@hartvoordenhaag.nl 
Volg ons ook meteen even: 
Twitter: @GDMDenHaag 
Facebook: www.facebook.com/hartvoordenhaag
Instagram: @hartvoordenhaag 

Den Haag en haar inwoners staan voor grote opgaven. Hoe betaal ik de energiere-
kening? Hoe kom ik aan een goede, betaalbare woning? Krijgen mijn kinderen wel 
dezelfde kansen als andere kinderen? Wat kunnen we doen tegen klimaatverandering? 
De uitdagingen zijn groot en daarom willen we dat de overheid dichter bij de mensen 
komt te staan. We zijn dienstbaarder, zichtbaarder en slagvaardiger. Samen met bewo-
ners gaan we uitdagingen aan.

Onze raadsleden zijn er tijdens de onderhandelingen van een nieuwe coalitie in 
geslaagd veel belangrijke zaken te regelen. Er komt 100 miljoen voor de energietransitie 
en 10.000 woningen worden per jaar verduurzaamd. We zorgen voor een rijke school-
dag, zodat Haagse kinderen ook na hun hun schooldag in aanraking komen met kunst, 
cultuur en sport. Daarnaast pakken we de leesachterstanden aan. Want een kwart van 
de Hagenaars heeft moeite met lezen en schrijven en dat maakt hun hele leven een stuk 
lastiger. 

Maar ook buiten het coalitieakkoord zijn we hard aan de slag voor de stad. Een mooi 
voorbeeld daarvan is hoe ons jonge raadslid Yousef Assad ervoor heeft gezorgd dat 
Den Haag als eerste gemeente in Nederland studenten wel energiesteun gaat geven. 
Studenten werden door de landelijke overheid uitgesloten van energiesteun die andere 
mensen wel kregen, puur omdat ze nog studeren. Dankzij Assad krijgen studenten toch 
nog de steun en blijven ze niet in de kou achter. 
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De Haagse VVD wil dat het fijn en veilig wonen blijft in Den Haag. In 2022 hebben we 
ons daarom ingezet voor investeringen in veiligheid in alle wijken, voor bereikbaarheid, 
ook met de auto, om ondernemerschap de ruimte te geven en om onze stad mooier te 
maken.

Met een nieuwe fractie zijn we na de gemeenteraadsverkiezingen in maart 2022 aan 
de slag gegaan voor een vrij en veilig Den Haag. We hebben na lang onderhandelen een 
coalitieakkoord gesloten om de basis op orde te brengen. We hebben ervoor gezorgd dat 
we de komende jaren investeren in de bereikbaarheid van Den Haag en in de veiligheid 
van de stad. We investeren in de aanpak van ondermijning en criminele jeugdbendes. 
We pakken afvaloverlast sneller aan en treden op tegen grote ergernissen zoals honden-
poep en weesfietsen. Daarnaast knappen we straten op en vergroenen we straten. We 
investeren in fijne looproutes en veilige fietspaden. We verbeteren de doorstroming voor 
de auto door straten als de Lozerlaan aan te pakken en de Zevensprong op de schop te 
nemen. En we doen wat nodig is om de gemeentefinanciën gezond te maken. Zo maken 
we Den Haag een stukje mooier en klaar voor de toekomst!

GroenLinks heeft zich in 2022 ingezet voor een groen en sociaal Den Haag: armoede 
aanpakken, verduurzaming doorzetten, kansenongelijkheid bestrijden en zorgen voor 
meer betaalbare woningen.

We hebben in Den Haag te maken met een wooncrisis, daarom hebben we ons ingezet 
voor: de komst van meer sociale huurwoningen, tegen leegstand en voor huurdersrechten. 
Bouwplannen hebben we verbeterd door ons hard te maken voor toegankelijke bouw, 
vergroening, verduurzaming en betere participatie.  
Den Haag moet een fijne, leefbare stad zijn voor alle inwoners, ook de allerkleinste. 
Daarom zijn wij trots dat ons initiatiefvoorstel ‘Een kindvriendelijke stad’ werd 
aangenomen. Ook voor de huisvesting van dak- en thuislozen hebben we ons hard 
gemaakt en gezorgd dat er permanente winteropvang is gekomen. 
Daarnaast raakte de energiecrisis ons in 2022 allemaal. Een energietoeslag, prijsplafond 
en warmteschuilplaatsen moeten de hardste klappen opvangen voor bewoners. Maar de 
problemen bleven groot. Daarom zetten wij ons in voor verduurzamingsmaatregelen die 
toegankelijk zijn voor iedereen en vooral voor de inwoners van slecht geïsoleerde sociale 
huurwoningen.  
Een stad waar iedereen gelijke kansen heeft blijft voor GroenLinks enorm belangrijk.  
Zo regelden we dat mbo-studenten mee kunnen doen met de Haagse introductieweken. 
Daarnaast verbeterde we re-integratie projecten, en kwamen we met een specifieke 
aanpak voor vrouwen die wensen financieel onafhankelijk te zijn en naar duurzaam werk 
te begeleiden. 
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In 2022 groeide de Partij voor de Dieren naar 3 zetels en werd de vijfde partij van 
Den Haag. Ook vierden we ons 12,5 jarig jubileum in de Haagse raad. De Partij voor 
de Dieren streeft naar Den Haag als een fijne stad voor mens, dier en natuur. Daarom 
werken we aan een gezonde, groene en veilige leefomgeving, wat veel problemen 
voorkomt. In 2022 zijn voorstellen aangenomen voor betere bescherming van vogels, 
vleermuizen en bomen, en het strand en de zee. Zo krijgt Den Haag een grotere 
milieuzone. Ook zal Den Haag vanaf volgende jaarwisseling minimaal voor de helft 
vuurwerkvrij zijn. Daarnaast streden we voor het weren van fossiele reclame uit de 
buitenruimte en spoorden we de gemeente aan om huurders beter te ondersteunen 
bij verduurzaming. Niet alleen in de raadzaal, maar ook in de stad waren we actief: zo 
gaven we meerdere buurttuinen een steuntje in de rug door biologische planten en 
bomen te doneren en zamelden donaties in voor de dierenvoedselbank.

Voor ons fractie was 2022 een bewogen jaar met veel nieuwe gezichten. We hebben 
ons weer ingezet voor een eerlijke en sociale stad. Zo hebben we bij het college aan-
gedrongen dat gemeentelijk vastgoed ook echt meer in de handen van de gemeente 
moet blijven zodat we als Gemeenteraad meer regie hebben op waar dat vastgoed 
voor gebruiken. Zo kunnen we kleine, maatschappelijke initiatieven een plek geven in 
onze stad. Daarnaast hebben we het ervoor gezorgd dat het speeltuintje bij het Ruth 
First-plein eindelijk een opknapbeurt heeft gekregen nadat we er meer dan een jaar om 
vroegen. Want alle kinderen hebben het recht op een leuke speeltuin, in welke wijk je 
ook woont. Naast een leuke en goed onderhouden speeltuin hebben kinderen nog meer 
nodig. Goede leraren, bijvoorbeeld. We hebben een plan voor een docentenfonds gelan-
ceerd om meer studenten te overtuigen om voor de pabo te kiezen. Hiermee proberen 
we het nijpende lerarentekort in te perken. Elke wijk moet veilig zijn voor kinderen om 
over straat te gaan, vooral rond scholen is verkeersveiligheid erg belangrijk. Een motie 
van ons over 30 kilometer per uur rijden rond scholen is aangenomen door het college, 
en we kijken uit naar hoe deze wordt geïmplementeerd.



Den Haag
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De eerste periode van 2022 stond natuurlijk nog in het teken van de 
verkiezingscampagne. Een intensieve tijd, die het CDA gelukkig positief kon afsluiten 
door onze 3 zetels vast te houden! We namen bij deze verkiezingen afscheid van 
Cees Pluimgraaff als raadslid en verwelkomden Hinke de Groot in onze fractie. 
Vervolgens brak een (te) lange formatieperiode aan. Het CDA is altijd bereid om 
verantwoordelijkheid te nemen voor de stad en samen met andere partijen te werken 
aan Den Haag. We waren dan ook verheugd toen er eindelijk een nieuw coalitieakkoord 
lag, waar het CDA een stevig stempel op heeft kunnen drukken. Zo is er afgesproken om 
te investeren in sportvoorzieningen en preventie, het huren van een studentenkamer 
makkelijker te maken en meer aandacht te geven aan religieuze instellingen. Ook 
vergroten we de leefbaarheid, door strenger te handhaven op coffeeshops en toe te 
werken naar sluiting van prostitutieramen. Bij CDA-wethouder Hilbert Bredemeijer op 
de onderwerpen Sport, Jeugd en Onderwijs is het beleid voor gezinnen in goede handen 
en de CDA-fractie blijft zich hard maken voor een Den Haag waar iedereen zich thuis 
voelt.

Als Haagse nieuwkomer hebben wij 2 leden in de Haagse raad: Nur Icar en Adeel 
Mahmood. Beide bruggenbouwers, constructief, maar ook zeer scherp op de 
inhoud. Wij hebben ook 3 fractievertegenwoordigers die actief deelnemen aan de 
commissievergaderingen. Wij zijn ook zichtbaar in ‘onze wijken’ en actief bezig met 
ombudspolitiek. In meerdere wijken zijn we bij de gemeenteraadsverkiezingen de 
grootste geworden. 

Wij zetten ons in voor een eerlijk en rechtvaardig Den Haag, waarin iedereen meetelt 
en meedoet. We zijn scherp op de inhoud en nemen onze controletaak t.o.v. het 
college uiterst serieus. Dit doen we o.a. d.m.v. het stellen van schriftelijke vragen. Tal 
van onze moties zijn aangenomen; zoals ‘geen gemeentelijke opdrachten meer aan 
discriminerende bedrijven’. Ook komt er conform ons verkiezingsprogramma ‘Voor 
iedereen’ een ‘Deltaplan gelijke kansen en anti-discriminatie, in lijn met het Haagse 
stembusakkoord’. Op tal van andere dossiers hebben we als Haagse nieuwkomer een 
bijdrage geleverd.

Als DENK zullen we in deze financieel onzekere tijden ons blijven verzetten tegen 
lastenverzwaringen. De menselijke maat dient leidend te worden in gemeentelijk beleid 
en de uitvoering hiervan. Ook zullen doorgaan met verzetten tegen het obsessieve 
anti-autobeleid van bepaalde partijen. Wij blijven ons inzetten om de beruchte pollers 
op de Hoefkade terug te draaien en voor de realisatie van een Haags Islamitische 
begraafplaats met eeuwigdurende grafrust. Wij willen ook het vertrouwen in de politiek 
herstellen en de participatie en inspraak van Hagenaars verhogen.
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Afgelopen jaar hebben we als Haagse Stadspartij ingezet op het bestrijden van racisme 
in de horeca. De aangenomen motie “three strikes out” was daarin een hoogtepunt. 
Door deze motie zullen ondernemingen waar 3 keer discriminatie is geconstateerd 
tijdelijk gesloten worden op last van de burgemeester. Dat is een grote stap. Samen met 
de meer dan 200 ondertekenaars van onze petitie zullen we ook komend jaar aandacht 
vragen voor dit onderwerp. 

Ook ontdekten we dat de gemeente zaken doet met Nederlands meest beruchte 
huisjesmelker voor de opvang van daklozen, Oekraïners en asielzoekers. Helaas vond een 
meerderheid van de raad dat helemaal geen probleem. 

Tot slot hebben we ons enorm ingespannen voor de Vrijplaats de Samenscholing 
die moest wijken voor een prestigeproject. De Samenscholing biedt ruimte aan 
niet commerciële initiatieven zoals de weggeefwinkel, een boekhandel en diende 
als locatie voor veel Queer evenementen. Door middel van debat, raadsvragen, een 
initiatiefvoorstel en moties hebben we het college laten zoeken naar alternatieve 
ruimte. Deze is tot nu toe niet gevonden. Wordt vervolgd. 

De SP strijdt voor een menswaardig bestaan en leefbaar loon voor al onze inwoners. 
Door onze inzet staat er in het coalitieakkoord dat de gemeente ook bij aanbestedingen 
minimaal 14 euro per uur wil gaan betalen aan mensen die opdrachten van de 
gemeente uitvoeren. Want ook ingehuurde medewerkers die cruciaal werk doen – denk 
aan thuiszorgmedewerkers, bestuurders van de taxibus en vuilophalers – verdienen een 
leefbaar loon. Ook heeft de SP ervoor gezorgd dat minimakinderen niet langer kunnen 
worden uitgesloten van de Ooievaarspas omdat zij niet (meer) officieel bij hun ouder in 
Den Haag ingeschreven staan. Verder gaat het college op verzoek van de SP onderzoeken 
of we jaarlijks dierenartsbezoeken kunnen vergoeden voor minima. 

Ook wil de SP dat er meer rekening wordt gehouden met onze inwoners die 
afhankelijk zijn van de zorg. Zo zorgden we ervoor dat de proef van de gemeente om de 
maximumsnelheid van scootmobielen te verlagen werd geschrapt. Want mensen met 
een beperking mogen geen onnodige belemmeringen ervaren om deel te nemen aan 
de Haagse samenleving. Verder worden er op aandringen van de SP afspraken met de 
woningcorporaties gemaakt om kwetsbare inwoners die extra ondersteuning nodig 
hebben gespreid over de hele stad te huisvesten. Zo voorkomen we dat wijken waar al 
veel uitdagingen zijn (bijvoorbeeld Moerwijk) geconfronteerd worden met nog meer 
hulpvragen. Dit is ook vaak niet in het belang van zorgbehoevende inwoners. 



22

Incompetentie is inmiddels de norm geworden in het Haagse stadhuis. Incapabele 
en soms ook hypocriete bestuurders die enkel voor hun eigen belang de wekker lijken 
te zetten. De stad verdrinkt ondertussen verder in criminaliteit, verloedering en een 
bevolkingsexplosie. De grootste partij is vakkundig uit het college gehouden en een 
wereldvreemde gemeenteraad plakt zichzelf liever vast aan het asfalt dan de goede 
PVV-moties steunen die Den Haag echt beter zouden maken. Wel dank ik graag alle 
medewerkers van de griffie, beveiliging en catering! Ik verheug mij altijd erop hen weer 
te zien.

Door de energiecrisis zitten steeds meer mensen letterlijk in de kou. De hoge 
energierekeningen en slecht geïsoleerde woningen baren de ChristenUnie/SGP zorgen. 
Het afgelopen jaar hebben we ingezet op goede financiële hulp voor inwoners waar 
het water aan de lippen staat of komt. Daarnaast hebben we aandacht gevraagd voor 
de isolatie van woningen. Dit moet sneller en mensen in economisch kwetsbare wijken 
moeten als eerste geholpen worden. 

Ondanks inzet van de gemeente en maatschappelijke organisaties neemt het aantal 
inwoners met financiële zorgen en problemen toe. Goede schuldhulpverlening is 
daarom erg belangrijk. De ChristenUnie/SGP heeft daarom een initiatiefvoorstel 
geschreven om die schuldhulpverlening te verbeteren en deze is in 2022 aangenomen. 
Het is de taak van een dienstbare overheid om mensen met schulden goed te helpen 
met het aflossen van die schulden en te helpen naar een schuldenvrij leven. Dankzij het 
aangenomen initiatiefvoorstel van de ChristenUnie/SGP gaat de gemeente meer contact 
zoeken met inwoners wanneer er signalen binnenkomen dat inwoners financiële 
problemen hebben of dreigen te krijgen. Daarnaast worden gekeken hoe de nazorg kan 
worden verbeterd voor mensen die een schuldhulptraject achter de rug hebben om te 
voorkomen dat ze terugvallen in de schulden. Ook wordt er meer ingezet op preventie: 
zo komt er informatie beschikbaar over hulp bij schulden in meerdere talen en komt er 
een preventiecampagne op sociale media. Zo werken we samen aan een schuldenvrij 
Den Haag. 
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Forum voor Democratie ziet af van een terugblik op 2022.
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De stad vertelt
De gemeenteraad is er voor de stad. 
Maar af en toe komt de stad ook naar 
de gemeenteraad toe. Twee mensen die 
in Den Haag wonen en werken en die 
het afgelopen jaar in contact zijn 
gekomen met de Haagse 
gemeenteraad, blikken daarop terug.
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nagedacht over politiek.  
Dat is wat we willen.’

Interview met docent 

Natasja Wijnstroot

Het Esloo-college was een van de 
drie scholen, die in september 2022 
deelnam aan de pilot met het spel 
‘Democracity’ van Prodemos in de raad-
zaal op het stadhuis. Dit programma 
wordt aangeboden om leerlingen te 
laten zien hoe lokaal bestuur eruitziet 
en werkt. Bij het spel bouwen leerlingen 
samen aan een fictieve stad: gaan ze 
voor bedrijven, of juist groen? Liever een 
groot ziekenhuis, of toch een middel-
bare school? Dat doen zij met behulp 
van een speelkleed met blokken als 
voorzieningen. Het budget is beperkt, 
dus helaas kan niet alles een plaats 
krijgen. Er moeten keuzes worden 
gemaakt. Om het eens te worden 
over die keuzes richten de leerlingen 
verschillende politieke partijen op, 
schrijven ze korte partijprogramma’s en 

gaan ze met elkaar in debat. Uitein-
delijk wordt er gestemd over een de 
gebouwen die de leerlingen in de stad 
willen plaatsen. ‘Ze spelen na wat in 
het echt gebeurt, wat de Haagse raad 
doet,’ zegt docente Natasja Wijnstroot 
van het Esloo-college, school voor 
praktijk onderwijs. Zij begeleidde de 22 
leerlingen van haar school, in de leeftijd 
van 16 tot 18 jaar, die deelnamen aan 
het spel.

Jip en Janneke-taal
Voorafgaand aan het spel hoorden de 
leerlingen van raadslid Robin Smit van 
de Partij voor de Dieren wat zijn werk 
als raadslid zoal inhoudt. ‘Hij deed dat 
heel goed. In heldere, voor onze leer-
lingen begrijpelijke taal, legde hij uit 
wat een raadslid in de dagelijkse prak-

tijk doet, waar hij zich mee bezighoudt 
en hoe hij contact onderhoudt met 
inwoners, zodat hij weet wat er speelt 
in de stad,’ blikt Wijnstroot terug. 

Nadat ze een voorstel voor een gebouw 
hadden gekozen, namen de leerlingen 
plaats achter de microfoon, om met 
elkaar een debat over te voeren, waarbij 
eenieder probeert de ander te overtui-
gen van zijn standpunt. Uiteindelijk 
vond een stemming plaats. Zoals dat in 
een raadsvergadering gebeurt. 

‘Onze leerlingen kozen voor een voorstel 
voor gratis maandverband voor mensen 
met een minimum-inkomen. Dat zien zij 
als een belangrijke voorziening, waar de 
raad voor kan zorgen,’ aldus de docent. 

Goed initiatief
Wijnstroot is positief over Democracity. 
‘Het is een goed initiatief om leerlingen 
van het basis- en praktijkonderwijs met 
een spel een inkijk te geven in lokaal en 
ander bestuur. Zo beleven ze zelf wat 
en hoe het is om een raadslid te zijn. 
Het is helemaal mooi dat dat ook in de 
raadzaal gebeurt. De plek waar de raad 
vergadert en haar besluiten neemt. 
Belangrijk is: onze leerlingen hebben 
nagedacht over politiek. Dat is wat wij 
willen.’
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‘Wij willen andere  
bezoekers van de Paleistuin 
niet tot last zijn.’

Interview met  

Gina Severeijns 

die een petitie heeft 
aangeboden aan de 
gemeenteraad

Een deel van een grasveldje in de Paleistuin, 
eventueel omgeven door een hekje, waar 
honden mogen loslopen: dit is wat Gina 
Severeijns en andere inwoners met honden 

in het centrum voor ogen staat. Zij dienden 
eind vorig jaar een petitie hiervoor in,  
ondertekend door 265 medebewoners 
van het centrum. Deze overhandigden 
zij 1 december aan het college van 
burge meester en wethouders en aan de 
gemeenteraad.

‘Dat deden wij met ons zessen op de 
entresol voor de raadzaal op het stadhuis. 
Burge meester van Zanen, verantwoordelijk 
wethouder Anne Mulder en diverse raads-
leden waren erbij. We mochten een en ander 
toelichten,’ blikt Severeijns terug. Zij is een 
van de initiatiefnemers van de petitie.

Zij gaven aan dat een hondenlosloopgebied 
in het centrum aan een grote behoefte 
voldoet onder de vele hondenbezitters daar. 
Daarnaast hebben ook niet-hondenbezitters 
er baat bij. 

‘Hondenbezitters in het centrum, tot aan 
de Valkenboskade, kunnen alleen op het 
Malieveld, Scheveningse bosjes, of op een 
klein streepje langs de Groot-Hertoginnelaan 
- naast het drukke verkeer - terecht als we 
onze honden willen laten loslopen. Voor veel 
mensen is dat best een eind uit de buurt 
en dan pakken zij toch vaker de auto om 
naar die plekken toe te gaan. Als ik naar het 
Scheveningse Bos ga, pak ik ook de auto.  
En ook daar staan altijd veel auto’s van 
andere hondenbezitters uit het centrum en 
aanliggende buurten. Het is dus ook beter 
voor het milieu als wij met onze honden 
dichterbij huis terecht kunnen.’

Ook vinden de initiatiefnemers van de 
petitie dat het geld dat zij afdragen voor de 
hondenbelasting voor een deel zou moeten 
worden gebruikt voor een voorziening als 
een hondenlosloopplek. 

De petitie voorzag tevens in een alternatief, 
mocht een losloopplek met een hek erom 
heen in de Palestuin op te veel bezwaren 
stuiten. ‘Wat in onze ogen ook kan, is om 
vroeg in de ochtend, of laat in de avond toe 

te staan dat honden los lopen op een van de 
grasvelden in de tuin. Er is geen sprake van 
overlast, als zo goed als niemand in de tuin is. 
We willen andere bezoekers van de Paleistuin 
niet tot last zijn,’ aldus Severeijns. 

De bewoonster van het centrum kijkt met 
een positief gevoel terug op het gesprek met 
raadsleden. 

‘Mijn medestanders en ik hadden de indruk 
dat er begrip was en bij raadsleden en ook 
support voor onze wens voor een honden-
losloopplek in het centrum,’ constateert zij. 

Begin 2023 ontvingen Severeijns en haar 
mede-indieners van de petitie een afwijzing 
van het college van hun voorstel. De inwoon-
ster van het centrum laat weten dat het hen 
er niet van weerhoudt om door te gaan met 
hun inspanningen om een hondenlosloop-
plek in het centrum te realiseren. 

‘We zijn van plan nog een vervolg te geven op 
het antwoord van de wethouder. Daar hoort 
ook bij dat er naar de mogelijkheid moet 
worden gekeken, om in ieder geval een deel 
van het geld dat gemeente binnenkrijgt met 
de hondenbelasting, te besteden aan een 
voorziening voor honden. Wat ons betreft 
is dat een hondenlosloopgebied in het 
centrum.’
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Het presidium
Het presidium is het dagelijks bestuur 
van de raad en heeft tot taak de agenda 
van de raadsvergadering voor te bereiden. 
Het presidium houdt zich ook bezig met 
zaken van organisatorische en  
facilitaire aard die de gehele raad aan-
gaan. Het geeft vanuit de raad sturing 
aan de griffie, de ambtelijke onder-
steuning van de gemeenteraad.

Het presidium bestaat uit vijf leden, allen 
leden van de raad. De griffier is de secre-
taris van het presidium. De burgemeester 
heeft een doorlopende uitnodiging voor 
de bijeenkomsten van het presidium.

Van links naar rechts: Lilianne Blankwaard-Rombouts, Adeel Mahmood, Jan van Zanen, Robert Barker, Dennis Groenewold, Ralf Sluijs en Hinke de Groot.
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College van  
burgemeester  
en wethouders

Van links naar rechts

Saskia Bruines 
wethouder Financiën, Cultuur en Economie

Kavita Parbhudayal  
wethouder Werk, Wijken en Dienstverlening

Hilbert Bredemeijer 
wethouder Onderwijs, Jeugd en Sport

Anne Mulder  
wethouder Mobiliteit, Buitenruimte en Scheveningen

Jan van Zanen 
burgemeester

Martijn Balster 
wethouder Volkshuisvesting, Welzijn en Zuidwest

Robert van Asten 
wethouder Stedelijke Ontwikkeling, Strategie en Europa

Mariëlle Vavier  
wethouder Armoede, Inclusie en Volksgezondheid

Arjen Kapteijn 
wethouder Duurzaamheid, Energietransitie en Klimaatadaptatie
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Commissies

Commissie Ruimte

Voorzitter: Andrew van Esch
In 2022 is de commissie Ruimte 46 keer bijeengeweest. 
Daarvan waren 28 politieke debatten, 7 werkbezoeken, 
3 werkbesprekingen en 8 overige bijeenkomsten zoals 
technische briefings en cursussen. 

Burgers en belanghebbenden hebben 121 keer gebruik 
gemaakt van de mogelijkheid om in te spreken of als 
reclamant een zienswijze toe te lichten. 

Vaak terugkerende agendapunten in de commissie waren 
de ontwikkelingen in de wijken Dreven, Gaarden, Zichten, 
de culturele vrijplaats voor De Samenscholing  
(De Beatrijs), Laakhavens, padelbanen en de Duinpaviljoens 
op Scheveningen. 
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Commissie Bestuur 

Voorzitter: Robin Smit 
De commissie Bestuur vergaderde 21 keer in 2022 
waarvan 5 werkbesprekingen. 

Er waren 17 tweeminutendebatten en 9 rondvragen. 

Ook is er 1 initiatiefvoorstel besproken.  
37 bewoners, waaronder vertegenwoordigers 
van organisaties, maakten gebruik van het 
inspreekrecht. 

De onderwerpen die in de vergaderingen van de 
commissie aan bod kwamen waren onder meer 
demonstraties, brand Wouwermanstraat, MRDH, 
verbonden partijen, hotelbeleid, coronacrisis, 

Haagse maakindustrie, beeldkwaliteitsplan 
Spuitstraat en Vlamingstraat, Evaluatie 
jaarwisseling, verplaatsing coffeeshops, veiligheid, 
Scheveningen, subsidiebeleid, MKB, locatiebeleid, 
programmarekening, digitaal veilig Den Haag, 
bedrijfshuisvesting, Parkpop, Binnenhof renovatie, 
Shell, Winkelcentrum Loosduinen, Rotterdam 
The Hague Airport, Stedin, flitsbezorging, vervalsen 
paspoorten, ondernemers  
De Kazerne, beleidskader jaarwisseling en  
de programmabegroting.

De commissie Bestuur hield 5 werk besprekingen, 
onder meer over renovatie Binnenhof, rapportage 
van de stad, ondermijning in beeld, veiligheid en de 
Haagse maak. 

Commissie Leefomgeving

Voorzitter: Frans de Graaf en Rutger de Ridder
De commissie Leefomgeving vergaderde in 2022 28 keer, hield vier 
werkbesprekingen en legde twee werkbezoeken af in 2022. De werkbe-
sprekingen gingen onder andere over water en waterkwaliteit, tramlijn 
6 en 12, de dienstregeling van de HTM en de energietransitie en de 
transitievisie warmte. Voor de werkbezoeken bezocht de commissie de 
GAVI-kavel en de Mient. 

Thema’s die regelmatig terugkwamen in het debat van de commissie 
Leefomgeving waren de WarmtelinQ, bestedingen van Enecomiddelen 
voor de energietransitie, afval, parkeerregeling en parkeerbelasting en 
openbaar Vervoer. Over de WarmtelinQ is door de commissie zelf een 
hoorzitting georganiseerd en trok het politieke debat over WarmtelinQ 
veel insprekers.

De commissie Ruimte en commissie Bestuur laten zich informeren over de renovatie van het Binnenhof.
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Commissie Samenleving

Voorzitter: Joren Noorlander
De commissie Samenleving vergaderde 19 keer, hield 4  
werkbesprekingen en legde 2 werkbezoeken af in 2022.  
In totaal maakten 27 mensen gebruik van de mogelijkheid om 
in te spreken. Zij spraken o.a. in op onderwerpen zoals Stichting 
Eekta, Haagse Educatieve Agenda 2022 – 2026, Voortgangsrap-
portage Maatschappelijke Opvang, Jaarrapportage 2021 Jeugd 
en Wmo en leerlingen- en ouderenvervoer. 

Thema’s die regelmatig terugkwamen in het debat waren 
Haagse Educatieve Agenda, Integraal Huisvestingsplan 
Den Haag 2020-2030, Haagse re-integratieaanpak, 
Meerjarenbeleidsplan Kunst en Cultuur 2021-2024.  
De commissie organiseerde in 2022 werkbesprekingen over 
Arbeidsmarktsituatie in Den Haag, Werkoffensief +500, 
Haaglanden Medisch Centrum (HMC) en Cultuurvisie Den Haag 
2032 en Kunstenplan 2025-2028. 

Bij de werkbezoeken aan Den Haag FM in Amare en aan 
de Campus Den Haag van de Universiteit Leiden kregen 
commissieleden een toelichting van de mensen uit het werkveld 
op de werkwijze en ontwikkelingen rondom deze onderwerpen.

De commissie Leefomgeving ging op werkbezoek bij de Mient.
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Rekeningencommissie

Voorzitter: Maarten De Vuyst
De rekeningencommissie doet onderzoek naar het door het gemeentebestuur 
gevoerde beheer en adviseert de raad over de vaststelling van de jaarrekening. 
Het secretariaat van de commissie wordt in opdracht van de Griffie uitgevoerd 
door de Accountantsdienst. 

Voor de publicatie van de jaarrekening 2021 waren enkele weken extra gepland. 
De omvang van de bevindingen van de accountant is afgenomen ten opzichte 
van het voorgaande jaar. Toen werd geconstateerd dat de interne beheersing 
gemeentebreed verbetering behoefde. In haar rapport constateert de 
Rekeningencommissie dat hiertoe meerdere verbeterplannen zijn opgesteld, die 
zich echter nog niet in de uitvoeringsfase bevonden. 

Vanaf 2023 moet het college zich in de jaarrekening verantwoorden over de 
rechtmatigheid van de bestedingen. Aan het college is gevraagd om al in 2022 
een gemeentebrede pilot voor deze rechtmatigheidsverantwoording te doen.

Eind 2021 heeft de raad besloten de Gemeentelijke Accountantsdienst te 
positioneren als raadsaccountant. In 2022 is hiervoor een verandertraject 
gestart. Voorts heeft de commissie zich in de tweede helft van 2022 onder 
meer gebogen over de bescherming van persoonsgegevens, een gemeentelijke 
frauderisicoanalyse en de vierjaarlijkse evaluatie van verbonden partijen. 

Enquêtecommissie Amare

Op 4 november 2021 heeft de raad besloten tot het houden van een 
raadsenquête op basis van het voorstel van de voorbereidingscommissie. 
De raadsenquête richt zich op de ontwikkeling van het OCC/Amare en de 
wijze waarop het project is vormgegeven en aangestuurd en op de vraag hoe 
de diverse actoren hun rollen hebben uitgevoerd. De enquêtecommissie is 
21 april 2022 door de raad geïnstalleerd. De commissie bestaat uit de leden: 
Arjen Dubbelaar (voorzitter), Fatima Faïd (vicevoorzitter), Isabel Bos,  
Andrew van Esch en Rutger de Ridder. Laatstgenoemde heeft Frans de Graaf 
vervangen, die per oktober gestopt is als raadslid. De commissie wordt 
ondersteund door plv. griffier Jaap van Oeveren en Jasper de Pater. Policy 
Research Corporation ondersteunt de commissie in het uitvoeren van het 
onderzoek.
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Voorbereidingscommissie Raadsenquête 
Dreven, Gaarden en Zichten (DGZ)

Vanaf 19 mei 2022 heeft de voorbereidingscommissie 
raadsonderzoek Dreven, Gaarden en Zichten 
werkzaamheden verricht in het kader van een 
vooronderzoek. De raad droeg de voorbereidingscommissie 
op onderzoek te doen naar de opheffing van het 
beschermde stadsgezicht en de informatievoorziening 
naar de raad, de gekozen constructie met betrekking tot 
staatssteun en aanbesteding en de financiële risico’s van 
het project. De voorbereidingscommissie bestond uit de 
leden Robert Baker (Partij voor de Dieren),  
Chris van der Helm (VVD), Constant Martini (Hart voor 
Den Haag) en Kavish Partiman (CDA, vertrokken uit 
voorbereidingscommissie per 16 september). Na een 
intensieve onderzoeksperiode zijn in november 2022 
de bevindingen van de voorbereidingscommissie in 
de commissie Ruimte behandeld. Het voorstel van de 
voorbereidingscommissie is vervolgens unaniem in de 
gemeenteraad aangenomen. De commissie is in haar 
werkzaamheden ondersteund door de commissiesecretaris 
Joost Kempers. 

Commissie nevenfuncties

Op 21 april 2022 heeft de gemeenteraad ingestemd 
met de benoeming van Jacqueline Biesheuvel-
Vermeijden, Koen Baart en Klaartje Peters tot lid van de 
Adviescommissie tot toetsing van de verenigbaarheid 
van functies naast het raadslidmaatschap, kortweg de 
commissie nevenfuncties. Na het vertrek van Klaartje 
Peters heeft Hans Lingen de vrijgekomen vacature 
in oktober 2022 ingevuld. De commissie adviseert 
raadsleden en fractievertegenwoordigers over de vraag in 
hoeverre de (neven)functies naast het raadslidmaatschap 
te verenigen zijn met het raadswerk en doet dat op grond 
van de Gemeentewet, de gedragscode voor raadsleden 
en de verordening adviescommissie tot toetsing van 
verenigbaarheid van functies met het raadslidmaatschap.

Alle raadsleden zijn in mei 2022 uitgenodigd voor een 
(vertrouwelijk) gesprek. Vanaf medio november 2022 heeft 
de commissie vervolgens de raadsleden die later in het 
jaar zijn beëdigd, alsmede alle fractievertegenwoordigers 
uitgenodigd voor een (vertrouwelijk) gesprek. In totaal 
heeft de commissie nevenfuncties met 50 raadsleden en 
27 fractievertegenwoordigers gesproken. De uiteindelijke 
adviezen die zijn uitgebracht zijn gepubliceerd in het 
Raadsinformatiesysteem (RIS313172 en RIS314464). 
De ervaringen die de commissie heeft opgedaan na 
de gevoerde gesprekken hebben geleid tot een aantal 
aanbevelingen richting de gemeenteraad (RIS314464).
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Duale werkgroep Omgevingswet

De duale werkgroep Omgevingswet, bestaande uit diverse raadsleden, de portefeuillehouder 
Omgevingswet van het college en ondersteund door de ambtelijke organisatie en griffie, 
werkt ter voorbereiding op de invoering van de Omgevingswet sinds januari 2022 aan 
een raadsvoorstel over het bindend advies en verplichte participatie voor projecten die in 
strijd zijn met het omgevingsplan. De planning is om dit raadsvoorstel voor het zomerreces 
van 2023 ter bespreking en besluitvorming voor te leggen aan de commissie Ruimte en de 
gemeenteraad.

Duale werkgroep Opkomstbevordering / 
Participatie en Democratie

Naar aanleiding van de teleurstellend lage opkomst bij de gemeenteraadsverkiezingen 
van 2022 heeft de gemeenteraad van Den Haag besloten een duale werkgroep 
opkomstbevordering in te stellen. De leden van deze duale werkgroep zijn: raadsleden 
Caroline Peeck (voorzitter), Leonie Gerritsen, Adeel Mahmood, Constant Martini en Caroline 
Verduin, burgemeester van Zanen, en wethouder Parbhudayal (voorafgaand aan installatie 
van het nieuwe college was dit wethouder Balster). 

De duale werkgroep heeft de Haagse Hogeschool en EMMA de opdracht gegeven om 
onderzoek te doen naar de oorzaken van de lage opkomst en de manieren waarop de 
gemeente hier iets aan zou kunnen doen. In het Haagse onderzoek is ervoor gekozen om 
te kijken naar vijf wijken met verschillende opkomstpercentages. De uitkomsten van dit 
onderzoek worden in de zomer van 2023 verwacht.

De duale werkgroep opkomstbevordering maakt een doorstart als duale werkgroep 
democratie en participatie. Deze werkgroep werkt mee aan de totstandkoming van de 
nieuwe participatieverordening en gaat aan de slag met het opstellen van een agenda 
voor Democratie en Participatie op basis van de inspiratienota Democratie en Participatie 

(RIS310824) die in de vorige periode door een raadswerkgroep is opgeleverd, het stuk 
Vitalisering democratie in Den Haag van he college (RIS309465) en het initiatiefvoorstel 
Gooi die luiken open (RIS306245). Deze werkgroep zal zich ook buigen over de uitvoering 
van de aanbevelingen uit het onderzoek naar de lage opkomst. 
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Voorlichting, educatie  
en participatie
Het jaar 2022 hebben we gebruikt om de vele activiteiten die sinds de start 
van de coronapandemie noodgedwongen on hold stonden, weer op te 
starten. Om u een goed beeld te geven van de activiteiten die wij 
organiseren, worden in dit hoofdstuk enkele activiteiten toegelicht. 

Uiteraard werden in 2022 ook de reguliere 
communicatiemiddelen ingezet, zoals de 
website, de Stadskrant en social media 
van de gemeenteraad. Inwoners konden 
hierop informatie vinden over agenda’s 
en verslagen van raad en commissies en 
werden uitgenodigd om de vergaderingen 
live te volgen. 

Raad in de Stad Loosduinen
De gemeenteraad neemt belangrijke beslis-
singen over de stad en vertegenwoordigt alle 
inwoners van Den Haag. Dit werk kunnen de 
raadsleden niet zonder inbreng uit de stad. 
Met Raad in de Stad gaat de gemeenteraad 
de komende jaren langs alle stadsdelen 
in Den Haag om in gesprek te gaan met 
bewoners om te horen wat er leeft in deze 
wijken. Ruim 120 bewoners van Loosduinen 
spraken maandagavond 21 november met 
gemeenteraadsleden tijdens de bijeenkomst 

Raad in de Stad in het pand van Popradar. 
Deelnemers kwamen met verschillende 
ideeën om Loosduinen nog mooier te maken, 
die vervolgens werden gepresenteerd aan 
alle aanwezigen. Bewoners gaven onder 
andere aan dat zij meer aandacht willen 
voor verkeersveiligheid, duurzaamheid en 
toegankelijkheid. Ze willen ook graag dat er 
meer wordt georganiseerd voor jongeren en 
dat de gemeente duidelijk communiceert en 
afspraken nakomt. De aanwezige raadsleden 
reageerden positief op de ideeën en vonden 
dat de deelnemers een duidelijk signaal 
afgaven. 

Bezoeken van schoolklassen
Om kinderen voor te lichten over demo-
cratie en gemeentepolitiek ontvangen wij 
regelmatig schoolklassen in de raadzaal. 
In 2022 hebben wij een pilot gedaan, waarin 
we in samenwerking met ProDemos het 

programma Democracity aanboden. Tijdens 
dit educatieve rollenspel leren leerlingen 
spelenderwijs hoe gemeentepolitiek werkt. 
Zowel de leerlingen en docenten van de aan-
wezige scholen als de betrokken raadsleden 
en ProDemos kijken met een positief gevoel 
terug op deze pilot. Daarom wordt het 
programma Democracity in 2023 een vast 
onderdeel van ons aanbod aan scholen.

Debatdagen
Samen met de Haagse Hogeschool organise-
ren wij jaarlijks een studentendebatdag voor 
de eerstejaars studenten bestuurskunde 
en overheidsmanagement. Deze studenten 
komen ervaren hoe het is om politicus te zijn 
tijdens een raadssimulatie in de raadzaal 

van Den Haag. De verschillende teams 
krijgen daarbij allemaal een begeleider 
uit de Haagse politiek. Ook fungeren (oud)
raadsleden als voorzitter en wethouder. Dit 
is voor ons een mooie manier om studenten 
te laten kennismaken met de werking van 
democratie en gemeentepolitiek.

Haagse Taalstrijd
Eenmaal per jaar organiseren wij in samen-
werking met de afdeling Direct Duidelijk de 
Haagse Taalstrijd. In deze wedstrijd nemen 3 
teams van bewoners, ambtenaren en raads-
leden het tegen elkaar op. Hiermee vragen 
we aandacht voor begrijpelijk taalgebruik. 
De editie van 2022 werd glansrijk gewonnen 
door het team van de bewoners.

Raad in de Stad Loosduinen.
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Fotoserie #raad070indestad 
In 2022 vertelden raadsleden via de fotoserie 
#raad070indestad op Facebook, Twitter en 
Instagram waar zij zich in deze raadsperiode 
voor willen gaan inzetten. Zo laten we de 
inwoners van Den Haag zien op welke onder-
werpen de raad iets voor hen kan betekenen 
en welke politici er deze raadsperiode aan 
de knoppen zitten. Daarmee maken we 
het werk van de raad steeds concreter voor 
inwoners.
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De raad in cijfers 
Raad
• Vergaderingen gemeenteraad: 20
• Gemiddelde vergaderduur: 7 uur en 40 minuten
• Aantal insprekers in de raad: 100
• Ingediende burgerinitiatieven: 0 

Instrumenten gemeenteraad 
• Initiatiefvoorstellen: ingediend 13
• Schriftelijke vragen: 444
• Ingediende amendementen: 80
• Aangenomen amendementen: 34
• Ingediende moties: 686 
• Aangenomen moties: 333
• Ingediende moties per begroting: 105
• Aangenomen moties per begroting: 55
• Mondelinge vragen: 3 (2 zijn uiteindelijk niet gesteld)
• Interpellaties: 0
• Actualiteitendebatten: 6
• Afronding commissiedebatten: 111

Raadscommissies 
• Raadscommissievergaderingen: 103
• Werkbezoeken/werkvergaderingen raadscommissies: 28
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De griffie
De raad krijgt ondersteuning van de medewerkers van de 
griffie. De griffie bereidt de vergaderingen voor, stuurt alle 
raadsvoorstellen en andere ingekomen stukken rond en 
zorgt ervoor dat de vergaderingen goed verlopen. 

De griffier geeft leiding aan de griffie, is eerste adviseur van 
de gemeenteraad en ondersteunt de burgemeester in zijn 
rol als voorzitter van de raad. 

In 2022 zijn er veel personele wisselingen geweest 
bij de griffie. Raadscoördinator Linda van Maanen 
heeft een andere functie binnen de griffie gekregen 
en commissiesecretarissen Kirsten Büchner en Mirela 
Nistor Aioanei hebben een andere baan gevonden. 
Raadsvoorlichter Dinah Marijanan is met pensioen gegaan, 
en Annemieke van Veen, die tijdelijk was ingevlogen om 
het communicatieteam te versterken, heeft ook afscheid 
genomen. Dorien van der Velde is het team komen 
versterken als raadscoördinator en Stefano Tamin en Sofie 
van der Zanden zijn gestart als commissiesecretaris. Lies 

Roest en Marjolein Woudstra zijn afgelopen jaar beiden 
begonnen als raadsvoorlichter. Tenslotte is trainee Jasper 
de Pater bij het de griffie gekomen ter ondersteuning van 
de enquêtecommissie Amare.
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